
Zpráva faráře Tomáše Molnára o kaplanské službě v Diakonii 
 
Do kaplanské služby ve Speciální škole Diakonie Vrchlabí – střediska v Trutnově a Dvoře 
Králové nad Labem jsem nastoupil na jaře roku 2023 a naplno pak od nového školního roku 
2023 – 24. V Trutnově vyučuji – zpívám s dětmi a vyprávím jim biblické příběhy – cca 40 dětí, 
ve Dvoře cca 25 – 30 dětí. Nutno říci, že vyučovací hodiny jsou pro mne vzpruhou a otevírají 
nové možnosti. Pro zaměstnankyně školy byl můj příchod praktickým kontaktem s církví. Také 
u nich se vyprávěné a zpívané potkává s živým zájmem. Byť jde o úzký mostík tvořený mou 
osobou, také sbor náhle tuší, že je tu instance nesoucí jméno církve a že se tu dělá dobrá práce. 
 
 
ZPÁRVA KAPLANA Marka Bárty 
k 2. zasedání 51. konventu Královéhradeckého seniorátu 
konaného 2. 11. 2024 v Náchodě 
 
Milí přátelé,  
 
já vlastně žádný pořádný kaplan ani nejsem. Jsem zatím za takového považován, neboť jsem 
jím na závěr loňského roku spolu s bratrem farářem Radimem Žárským byl i ustanoven naším 
bratrem synodním seniorem Pavlem Pokorným, jenže potom mě nepřijali do kurzu pro kaplany 
– prý pro nedostatek motivace.  
 
Co už. Do Betanie v Náchodě pravidelně chodím, klienty mám rád a oni, myslím, i mě.  A 
protože poskytuji ještě supervizi v Milíčově domě a také jsem v diakonickém programu Stop 
násilí činný coby terapeut, mám nějaké povědomí i o druhé, jaroměřské, části našeho střediska 
Náchodsko.  
 
V obou našich pracovištích se koná prospěšná práce. Bohužel není kdovíjak podporována 
městy, v nichž se koná. To ale souvisí zejména s personálním obsazením radnic.  
Nakolik se podílí „evangelický živel“ při dobrovolnické práci v obou částech střediska, nejsem 
objektivně s to říci. Z mého pohledu vůbec, ale to proto, že nikoho při svých návštěvách 
nepotkávám. Možná se jen s dobrovolníky míjím. Podněty pro zvaní klientů z Betanie na naše 
nedělní shromáždění ve sboru v Náchodě – Šonově přicházejí jen ode mne a to jen velmi velmi 
zřídka kdy. 
  
Tož jsem se pěkně vychválil, ostatní drobně pohaněl a tak to asi být nemá. Ale já už jsem ze 
všeho takový nějaký unavený, víte? 
 
Marek Bárta 
 
 
ZPRÁVA KAPLANA Radima Žárského 
 
k 2. zasedání 51. konventu Královéhradeckého seniorátu 
 
konaného 2. 11. 2024 v Náchodě na Střední zdravotnické škole Evangelické akademii 
 
Kaplanem střediska Diakonie ČCE Náchodsko jsem byl, se souhlasem staršovstva 
semonického sboru a královéhradeckého seniorátu, jmenován synodní radou na dobu, po kterou 
mám se střediskem uzavřenu pracovní smlouvu. Aktuálně je to do konce tohoto kalendářního 



roku. Jsem tzv. „na telefonu“ a zván v případě potřeby. Naštěstí, i díky aktivitě br. Marka Bárty 
v tomto středisku, nejsem moc vytěžován. To je dobře, protože se můžu více věnovat další 
kaplanské službě, k níž mě synodní rada vyslala do 31. 8. 2025 zde na této škole zřizované naší 
církví. Zde také působím jako kmenový učitel školy na poloviční úvazek a vyučuji 
společenskovědní předměty. Především předmět Etická výchova, který mají první a druhé 
ročníky. Jako kaplan či podle církevních řádů školní farář organizuji a vedu čtyřikrát do roka 
bohoslužby na zahájení, ukončení školního roku a na hlavní křesťanské svátky Vánoce a 
Velikonoce. Spoluorganizuji lyžařský kurz ve Strážném (5 dnů), cykloturistický kurz v TJAK 
Běleč n. O. (5 dnů) a adaptační kurz pro 1. ročníky v TJAK Běleč (3 dny). Tam mívám 
pravidelně, vedle účasti na aktivitách (výuka lyžování, jízda na kole, exkurze do skansenu 
apod.), také zodpovědnost za večerní programy a kytarový doprovod společného zpěvu. Na 
výzvu vedení školy jsem začal pořádat hudebně-pěvecký kroužek, který se schází ve středu po 
vyučování. 
Během výchovně vzdělávacího procesu, jehož se na škole ve dvojroli učitele a kaplana 
účastním, mám možnost, ve spolupráci se školním poradenským pracovištěm, vstupoval do 
kauz některých žáků a jejich komplikovaných životních osudů. 
 
V Semonicích 22. 10. 2024 Radim Žárský 
 
 
 
2. zasedání 51. konventu Královéhradeckého seniorátu 
konaného dne 2. 11. 2024 v Náchodě 
 
ZPRÁVA KAPLANA Petra Grendela 
 
Kaplanskou službu na interním oddělení Oblastní nemocnice Náchod jsem nastoupil v březnu 
2021, a to na cca. 6,5 hodin týdně pravidelně každé úterý. S vedením nemocnice uzavírám na 
každý rok Dohodu o provedení práce, má pracovní činnost je v Dohodě označována jako 
„duchovní péče“.  
 
Seniorátním výborem jsem byl k této službě vyslán 22. 12. 2022. Roční kaplanský kurz na 
CMTF UP v Olomouci jsem úspěšně zakončil 30. 9. 2024. 
 
V současné době zajišťuje tuto službu v Oblastní nemocnici Náchod celkem šest kaplanů – dva 
z CČSH, dva z CŘK, jeden z CB a jeden z ČCE. Jednotlivé služby se nám podařilo rozdělit si 
tak, že každý den je někdo z nás v nemocnici k dosažení. 
 
Vedení nemocnice je kaplanské službě pozitivně nakloněno, samo od nás tuto službu pro své 
pacienty poptává. 
 
Kaplanské službě se hodlám věnovat i nadále, nejen v náchodské nemocnici, po domluvě se 
staršovstvem sboru si plánuji pracovní úvazek rozdělit na ¾ farářské práce na sboru a ¼ 
kaplanské práce v nemocnici, případně i jiném zdravotnickém zařízení. 
 
       Petr Grendel, farář FS ČCE v Hronově 
 
 
 
 



ZPRÁVA KAPLANA Michaela Pfanna 
 
Konvent Královehradeckého seniorátu ČCE 
Seniorátní výbor Královéhradeckého seniorátu ČCE 
Úpická 163, Trutnov  
kralovehradecky-seniorat@evangnet.cz      
     
         23. 10. 2024 ve Vrchlabí 
 
Zpráva kaplana z Vrchlabí   
Od září 2023 jsem na zkrácený úvazek oficiálně kaplanem speciální školy Diakonie ČCE ve 
Vrchlabí. Moje kaplanství ve škole plynule navázalo na mojí práci, kterou ve škole vykonávám 
od svého nástupu do Vrchlabí. Každý čtvrtek ráno připravuji pro žáky školy tzv. „biblické 
hodiny“. Mají v zásadě formu toho, co ze sborů známe jako náboženství, nebo biblické hodiny 
pro děti. Zpíváme, povídám a společně dramatizujeme biblické příběhy a hrajeme hry. Od 
začátku kaplanství ve škole hledám a testuji další formy, jak svoji nabídku kaplana rozšířit i 
mezi zaměstnance. To jde výrazně pomaleji. Mimoto se většinou s vlastním příspěvkem 
(uvedení, zamyšlení, píseň) účastním příležitostných setkání školy (Vánoční besídka, ples a 
další).  
Od ledna 2024 jsem zaměstnán na dohodu o provedení práce jako kaplan také ve vrchlabském 
středisku Světlo Diakonie. Zdejší působení má rozmanitější formy než ve škole. Přicházím do 
styku s klienty některých služeb. Zde taky navazuji na dřívější spolupráci. Více pracuji se 
zaměstnanci střediska. Účastním se některých porad služeb a vedení střediska. Zaměstnance, 
respektive zaměstnankyně (všechny jsou ženy) zajímá moje perspektiva – outsidera, kaplana, 
muže – na otázky, které ve svých službách řeší, a to jak v kontaktu s klienty, tak v rámci týmu. 
Připravuji příležitostná setkání zaměstnanců střediska (vánoční setkání, loučení s ředitelem 
apod.). První rok využíváme k vzájemnému poznávání a budování důvěry. Velmi dobrá je 
spolupráce s novou ředitelkou střediska. 
V obou zařízení přispěla moje proměna z externisty na interního kaplana k větší integraci do 
provozu zařízení i do kolektivu. Postupně pracujeme na uvolňování ledů a budování důvěry, 
aby kaplanská služba fungovala také jako „pastorační“ práce se zaměstnanci. 
 
 
Michael Pfann, Ph.D. 
farář FS ČCE ve Vrchlabí 
pfannmichael@evangnet.cz 
605028995 


